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فرونشست 

بخشی از مهندسی انتخابات 

با حقوق ۲ میلیون 

یارانه پیشگیری از بارداری 

شقایق ناپدید شد

بدون رزومه و سابقه کاری

بدهکارترین وزارتخانه

جدی گرفته شود

تقی آزاد ارمکی، جامعه شــناس گفت : ما به یک آشــتی و وفاق ملی نیاز 
داریم تا به واسطه آن بتوانیم چالش های اجتماعی را حل کرده و از آنها عبور کنیم. 
وفاق بین اصولگرایان و اصلاح طلبان می تواند زمینه های حل مشکلات بنیادین 
را فراهم کند. دغدغه اصلی اصولگرایان در ایران ظاهرا اخلاق و دین و از سوی 
دیگر، دغدغه اصلاح طلبان روابط بین الملل و اقتصاد بوده است. اگر قرار است 
جامعه همچنان به مسیر خود ادامه بدهد و زمین نخورد، باید یک وحدت و آشتی 
ملی بین اصلاح طلبان و اصولگرایان به وجود بیاید. امروز جامعه ایرانی در حال 
فرونشست است. جامعه باید روی پای خود بایستد و برای این کار باید همه در 
صحنه باشند. جامعه باید رویکرد مثبت به خود بگیرد و شاد باشد و نشاط اجتماعی 

در آن افزایش پیدا کند. ما به چنین رویکردی نیاز داریم. 

عبدالناصر همتی گفت : شش ماه سکوت کردم و همه مشکلات را گردن ما 
انداختند و بانی وضع موجود شدیم؛ یک چیز های دیگری هم به ما اضافه کردند؛ 
ما که سه سال در سخت ترین شرایط و جلوی فشار حداکثری مقاومت کردیم و 
برای اینکه فروپاشی اقتصاد و ابرتورم اتفاق نیفتد، تلاش هایمان را انجام دادیم. 
نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری با بیان اینکه کرمان را بعد از ۶ 
ماه سکوت انتخاب کردم، ادامه داد: بعد از شهادت سردار سلیمانی توفیق نداشتم به 
مرقد ایشان حضور پیدا کنم و گفتم دو کار نیک را با هم انجام داده باشم؛ در فضای 
مجازی پرســیده بودند آیا در عمل هم در خط حاج قاســم بودید که باید بگویم 
ایشان در تمام دوران بانک مرکزی یاور من و عزیز من بودند. همتی تصریح کرد: 
مشــکلات کشور در این ۴۰ سال خیلی زیاد بود و همه ما در این ها نقش داریم، 
چه اصولگرا و چه اصلاح طلب، کسی نمی تواند خود را مبرا کند، همه ما تقصیر 
و اشتباهات زیادی داشتیم. رییس کل پیشین بانک مرکزی افزود: یک نفر مطلبی 
نوشته و تیتر زده بود »همتی، قربانی وضعیت« که من اعتراض کردم و گفتم بنویسید 
»مظلوم وضعیت موجود«، من نفهمیدم چرا می گفتند همتی بخشی از مهندسی 

انتخابات است؛ البته موفق هم شدند که به نظرم نیرو های معاند خارجی بودند.

حجت الاســلام مصدق گفت:  تمام تلاش ها باید معطوف به رسیدگی به 
پرونده های مردم به طور دقیق و ســریع باشــد. معاون اول قوه قضائیه در بخش 
دیگری از اظهاراتش گفت: دشــمن به واسطه شایعه پراکنی، برای القای ناامیدی 
بــه مردم تلاش می کند و تمــام همت خود را بر این نهاده که امیدی را که در دل 
مردم ایجاد شده  است، نابود کند. وی با بیان اینکه در دوره تحول و تعالی خدمات 
بی نظیری به مردم ارائه شده است، گفت: بر اساس نظرسنجی های صورت گرفته، 
سطح رضایت مردم از قوه قضاییه و کارکنان بالاست. حجت الاسلام والمسلمین 
مصدق با انتقاد از انتشــار برخی اخبار در ماجرای دروغین حقوق ۱۸۴ میلیون 
تومانی یکی از کارکنان قوه قضائیه اظهار کرد: شرمنده همکاران اداری و قضایی 

خود هستیم که با حقوق ۲ میلیون و ۳ میلیون تومانی زندگی می کنند.

محمدبیگی، عضو کمیســیون بهداشت درباره شائبه هایی مبنی بر ایجاد 
محدودیت در وســایل پیشگیری گفت: محدودیت یا حذفی قرار نیست در 
وسایل پیشگیری اتفاق بیفتد، دارو و لوازم پیشگیری در دسترس مردم است. 
در ســی سال گذشــته در راستای قانون تنظیم خانواده از دهه ۶۰ تا ۹۰ لوازم 
پیشگیری رایگان و با سوبسید و یارانه دولت به مردم داده می شد، اکنون یارانه 
این وسایل برداشته شده است و یارانه برای بحث درمان ناباروری و هزینه های 
تامین ســلامت مادر و ارتقای سلامت مادر و نوزاد و فرایند های لازم در این 
امور هزینه می شود. در حال حاضر قانون تنظیم خانواده مدتش منقضی شده 
اســت و ما یک پارادایم جدید را شــروع کرده ایم. وسایل پیشگیری هم در 

دسترس و قابل تهیه است، فقط رایگان بودنش برداشته می شود.

یک سایت دانمارکی مدعی شده است که شقایق باپیری، بازیکن تیم ملی 
هندبال زنان ایران که برای شــرکت در مسابقات قهرمانی جهان در اسپانیا به سر 
می برد، ناپدید شده است. به دنبال ناپدید شدن چهار ورزشکار کامرونی در این 
مسابقات، بازیکن سی ساله تیم ملی ایران هم بدون هیچ اثری، ناپدید و این خبر 
توسط فدراسیون جهانی و برگزارکننده اسپانیایی، تایید شده است. جومه فورت، 
مدیر کمیته برگزاری جام جهانی هندبال در این مورد گفت: ما روز سه شنبه متوجه 
ناپدید شدن این بازیکن شدیم و تنها کاری که از دستمان برمی آمد، اطلاع دادن 

به پلیس بود. 

محسن علیزاده در جلسه علنی مجلس شورای اسلامی، در تذکری شفاهی 
اظهــار کرد: انگار فراموش کردیم که در نظام مقدس جمهوری اســلامی مردم 
ســالاری حاکم بوده و مردم ولی نعمت ما هســتند و به فرموده امام خمینی)ره( 
اربابان ما بوده و ما نوکران و خدمتگزاران ملت هستیم. نماینده مردم سپیدان در 
مجلس یازدهم کارکنان دولت گفت: انتظار مردم این است با تغییر دولت و شکل 
گیری دولت انقلابی رویه های غلط گذشــته که با اعمال محدودیت های پی در 
پی از ورود مردم به ادارات جلوگیری می شــد، حذف شود. چطور می خواهیم 
برای مردم از پشت درهای بسته نوکری و مسائل و مشکلاتشان را بدون دیدار با 
آنها حل کنیم؟نماینده مردم سپیدان با اشاره به موضوع »جوان گرایی« تأکید کرد: 
مردم از دولت و مجلس انقلابی انتظار ایجاد همان نگاه نابی را دارند که در ابتدای 
انقلاب ایجاد شده بود. رویه های سختگیرانه بکارگیری نیروهای انقلابی باید رفع 
شــود، چون متاسفانه در پی آن امیدی که در دل جوانان انقلابی گام دومی ایجاد 
شده بود، کم کم کمرنگ می شود و این در حالی است که ما باید به فرموده رهبر 
معظم انقلاب تلاش کنیم به جوانانی که با حداقل امکانات حداکثر بهره وری را 
ایجاد می کنند، میدان دهیم و اگر قرار باشــد به کارگیری آنها را منوط به داشــتن 
رزومه کنیم، مطمئناً کارهای پیش نرفته و درب روی همان پاشنه خواهد گشت.

هــادی بیگی نژاد عضو کمیســیون انرژی مجلس گفــت :وزارت نیرو از 
بدهکارترین وزارتخانه های ایران است و تعرفه گذاری پلکانی می تواند بدهی های 
این وزارتخانه به تولیدکنندگان برق را کاهش دهد. تعرفه گذاری پلکانی کنونی 
برای مشترکان پر مصرف چندان گران نیست.بیشتر مشترکان پرمصرف جزو افراد 
مرفه جامعه هستند و مبالغ جدید برای این قشر جامعه چندان زیاد نخواهد بود؛ اگر 

قیمت قبض برق آنها بالا می رود، باید مصرفشان را هم بهینه کنند.

حجت الاسلام مجید انصاری، عضو شاخص مجمع روحانیون مبارز در 
خصوص سخنان اخیر سید محمدخاتمی و تاکید وی بر کنش گری اجتماعی 
و متفاوت اصلاح طلبان در روزگار کنونی، اظهار داشــت: سخنان اخیر آقای 
خاتمی در خصوص حضور موثر اصلاح طلبان در جامعه کاملا درست است 
و باید از آن استقبال کرد. وی تأکید نمود: اصلاح طلبی یک جریان پویا، فراگیر، 
مستمر و پویا برای اصلاح امور است و نباید آن را صرفا در امر اصلاح قدرت 
و یا ســاختار حاکمیتی خلاصه و محدود کرد.این عضو مجمع تشــخیص 
مصلحــت نظام با تأکید بر این که نباید اصلاح طلبی را امری متکی به قدرت 
دانســت، بیان داشــت: اصلاح طلبی الزما با حضور قدرت شکل نمی گیرد؛ 
هرچند اگر با ابزار قدرت دست به اصلاحات زد، این موضوع بسیار پسندیده 

خواهد بود.

اخبار ویژه ... طرح شفافیت آرا قرار است تا چه زمانی در مجلس خاک بخورد؟

»شفافیت« مهم ترین وعده مجلس یازدهم

سرویس سیاســی- آذرماه سال ۹۶ بود. در آن 
سال شاید بتوان محمدجواد فتحی را اولین نماینده ای 
دانست که وعده شفافیت آرا را مطرح کرده بود. خود 
او در این باره گفته است که  پنج ماه از زمانی که ایده 
نخســتین آن به ذهنم رســید، روی طرح کار کردم تا 
ابعاد حقوقی این طرح شفاف باشد، البته در کشور های 
دیگر هم شــفافیت آراء متداول اســت؛ معتقدم هر 
نماینده ای باید مســئولیت رای خــودش را برعهده 
بگیرد، مجلس تاریک خانه نیســت که آراء در حالت 
محرمانه باقی بماند. از جمله مهم ترین شفافیت هایی 
 کــه این طرح در فرایند قانون گذاری و انتشــار آرای 
نمایندگان انجام می دهد، الزامی شدن انتشار مشروح 
مذاکرات کمیسیون های تخصصی و آرای نمایندگان 
به تفکیک آرائشــان اســت که یکی از مهم ترین گام 
های نظام جمهوری اسلامی برای شفافیت محسوب 

می شود و تاکنون در سایر قوا سابقه ندارد. 
مهم ترین بخش های طرح شفافیت آراء:

الزامی شــدن انتشار عمومی مشروح مذاکرات 
ظرف حداکثر یک ماه

الزامی شدن انتشار عمومی برنامه هفتگی مجلس 
سه روز قبل از برگزاری جلسات

امکان حضور سایر نمایندگان در جلسات هیئت 
رئیسه

الزامی شــدن انتشار مشــروح مذاکرات هیئت 
رئیسه برای نمایندگان

امکان انتشار آراء هیئت رئیسه به تفکیک موافق، 
مخالف و ممتنع برای نمایندگان.

الزام به برگزاری علنی جلسات کمیسیون های 
تخصصی مجلس. الزام به انتشار عمومی دستور کار 

کمیسیون ها تا سه روز قبل از تشکیل جلسه
الزام به انتشار عمومی مشروح مذاکرات جلسات 
کمیسیون های تخصصی.  ایجاد بستر قانونی پخش 
زنده مذاکرات جلسات کمیسیون های تخصصی از 

صداوسیما
الزام به انتشــار عمومی حاضــران و غایبان و 
آراء مخالف، موافق، ممتنع و بدون رای در جلســات 
کمیســیون. الزام به برگزاری علنی جلسات بررسی 
طــرح ها و لوایحی که وفق اصل ۸۵ قانون اساســی 

برگزار می شوند
الزامی شدن انتشار گزارش سفر، هزینه ها و نتایج 
ماموریت کاری نمایندگان. الزامی شدن انتشار عمومی 

اسامی غایبان و حاضران
 الزامی شــدن انتشار آرای نمایندگان در صحن 

علنی به تفکیک مخالف، موافق، ممتنع و رای نداده.
با این حــال یک فوریت طرح شــفافیت آراء 
نمایندگان، نخســتین بار ۱۴ شــهریور سال ۹۷ در 
جلســه علنی مجلس دهم به رأی گذاشــته شد، اما 
در نهایــت با ۵۹ رای موافق، ۱۰۸ رای مخالف و پنج 
رای ممتنع از مجموع ۱۹۴ نماینده حاضر در مجلس 
وقت با آن مخالفت شد. این طرح در حالی رد شد که 
اندکی قبل از آن، اکثر نمایندگان مجلس در رسانه ها 
از آن حمایــت کرده بودند.   علی اکبر کریمی نماینده 
مردم اراک، خنداب و کمیجان در این باره گفته بود که 
طرح شفافیت آرای نمایندگان در مجلس دهم به تأیید 
تعدادی از نمایندگان رسیده؛ ولی متأسفانه زمانی که 
فوریت این طرح به رأی گذاشــته شد، تعداد کمی از 
نمایندگان به آن رأی دادند که این امر باعث شد فوریت 
این طرح، رأی مورد نیاز را کســب نکند. این مسئله 
باعث شد طرح مذکور به صورت عادی به کمیسیون 

ارجاع داده شود و در دور دهم به تصویب نرسد.  
علی مطهری نائب رئیس مجلس دهم که یکی 
از مخالفــان این طرح بود درباره علت مخالفت خود 
گفته بود که »من موافق این طرح نیســتم. با توجه به 
نظارت استصوابی شــورای نگهبان ممکن است در 
برخی مسائل مهم کشور نمایندگان ملاحظاتی داشته 
باشــند که اگر رأی گیری ها علنی شــود، نمایندگان 
مجبور شــوند رأی واقعی خودشان را اعلام نکنند«. 
عدم تصویب این طرح باعث انتقادهای بســیاری به 
عملکرد مجلس دهم شد. برای مثال حجت الاسلام 
والمســلمین پناهیان در محرم سال ۹۸ ، نمایندگان 
مجلس را به علت عدم اهتمام به تصویب این طرح، 

قویا مواخذه کرد.
»شــفافیت« مهم ترین وعــده مجلس 

یازدهم 
در انتخابات مجلس یازدهم یکی از وعده های 
اصلی لیســت شــورای ائتلاف نیروهای انقلاب در 

تهران، تصویب طرح شفافیت آرا نمایندگان بود.
طرح شــفافیت آراء نماینــدگان یکی از اولین 
طرح هایی بود که در مجلس یازدهم مطرح شــد، اما 
کلیات آن در صحن علنی رد و به کمیسیون آئین نامه 
داخلــی مجلس ارجاع شــد تا پیشــنهادات جدید 
نمایندگان هم در آن طرح گنجانده شــود و طرحی 
پخته تر به صحن مجلس بازگردد. مالک شــریعتی 
از نماینده هــای تهران در مجلس یازدهم در توضیح 
چگونگی تدوین طرح شــفافیت پیش از آغاز به کار 
رســمی مجلس یازدهم می گویــد: »بنده از جمله 
طراحــان اصلی این طرح بودم. ۱۷۶ نفر طرح را روز 
اول امضــا کردند و این طــرح نیز از اولین طرح های 
مجلس بود. وقتی خواستیم آن را ثبت کنیم مشورت 
کردیم که آیا آن را به عنوان طرح عادی بدهیم یا یک 

فوریتی یا دو فوریتی؟
دوســتان گفتند در حال حاضر هیچ طرحی در 
دســتور کار مجلس نیست و شفافیت نیز چون طرح 
مهمی اســت، بهتر است کارشناسی شود؛  پس آن را 
عادی به مجلس تقدیم کردیم و انتظار داشتیم خیلی 
ســریع بررسی شود، اما یک دفعه حجم بسیار زیادی 
از طرح ها در دســتور کار مجلس قرار گرفت و این 
طــرح خیلی عقب افتاد «.  در نهایت در ۱۵ بهمن ماه 
این طرح به رأی گذاشــته شــد و نمایندگان مجلس 
شــورای اسلامی با ۱۵۳ رأی موافق، ۶۳ رأی مخالف 
و ۱۲ رأی ممتنــع از مجموع ۲۳۴ نماینده حاضر در 
جلسه علنی با کلیات طرح شفافیت آرای نمایندگان 
مخالفت کردند. )تصویب این طرح به دو ســوم آراء 
نیاز داشت(. ۱۶ آذرماه بود که مجلس یازدهم نشستی 
غیرعلنی درباره طرح شفافیت آراء نمایندگان برگزار 
کرد تا برای بررســی و نهایی کردن آن به جمع بندی 
برسد. سید نظام الدین موسوی در این باره گفته بود که 
طرح شفافیت آرا برای تعمیم شفافیت به دستگاه های 
دیگر کشور و جامع تر شدن محتوای آن، به کمیسیون 

آیین نامه داخلی رفته.
 البته پیش تر هم کلیات طرح شــفافیت آراء در 
صحن علنی رد شــد و انتقادهای بسیاری را از سوی 
افکار عمومی در پی داشت. پس از رد کلیات این طرح 
در مجلس یازدهم، عده ای از نمایندگان درخواست 
کردند تا شفافیت آراء نمایندگان دوباره در دستور کار 
قرار بگیرد. البته موافقان و مخالفان این طرح نظراتی 

هم داشتند که مرور آنها قابل توجه است.
ادله مخالفان و موافقان طرح شــفافیت 

چیست؟
محمد باقری نماینده بناب در مخالفت با کلیات 
طرح شفافیت آراء نمایندگان گفته که این طرح برای 
عوام فریبی به مجلس آمده اســت. این طرح حاوی 

تبصره هایی اســت که عملًا آن را از شفافیت خارج 
می کند و به یقین عقلانیت را از مجلس خواهد گرفت. 
به عبارت دیگر با تصویب این طرح منافع ملی را زیر 
ســوال خواهیم برد، این طرح با لابی گری به مجلس 
آمده اســت، افراد و گروه های فشار برای تصویب آن 
فشار می آورند، این در حالی است که تمامی حاکمیت 
باید در بحث های سیاسی، مالی، فرهنگی، اجتماعی و 
... شفاف باشد. همچنین علی بابایی کارنامی نماینده 
مردم ساری و میاندرود در مجلس گفت که قطعا طرح 
شفافیت آرا در مجلس به سرانجام خواهد رسید، اما 
نمایندگان هم برخی دغدغه ها را دارند که باید در حین 
بررسی این طرح به آنها توجه شود. برای مثال دغدغه 
اصلی ما در مجلس این است که موضوع شفافیت در 
کشــور صرفا متعلق به قوه مقننه نیست، بلکه باید در 
تمام قوای سه گانه انجام شود؛ برای مثال اگر قرار است 
استاندار انتخاب شود باید آرای همه وزرا شفاف باشد 

که به  استاندار فلان شهر رای داده است یا خیر.
با این حال محمد وحیدی دیگر نماینده مجلس 
در موافقــت با کلیات این طرح بیان کرد: پنهان ماندن 
آرای نمایندگان هیچ گاه در تصمیمات تخصصی به 
نفع کشور نیست. مردم باید از آرای نمایندگان مطلع 
باشــند؛ از آنجا که این طرح جامع اســت بهتر است 
به صورت دو شــوری بررسی شود، شفافیت رابطه 
مستقیمی با تعارض منافع دارد. اقبال شاکری نماینده 
مردم تهران در مجلس شورای اسلامی هم که موافق 
این طرح اســت گفته »نمایندگان مجلس یازدهم از 
ابتــدا به دنبال اجرای طرح شــفافیت بودند. در این 
راستا برخی از نمایندگان اموال و دارایی های خود را 
به صورت شــفاف اعلام کردند.« وی معتقد است که 
شــفافیت آراء مانع بزرگی در مقابل حبس، احتکار و 
رانت خواری اطلاعاتی است و یکی دیگر از محاسن 
تصویب این طرح آن اســت که زمانی که نمایندگان 
بدانند آرای آنان اطلاع رسانی می شود، برای رأی دادن 

به طرح ها و لوایح بررسی دقیق انجام می دهند. 
البته به نقل از علــی بابایی کارنامی محمدباقر 
قالیباف رئیس مجلس هم در  انتهای یکی از جلسات 
غیر علنی مجلس در مورد بحث و نظر درباره شفافیت 
آرا گفته اســت که همزمان با شفافیت آرا باید قانون 
انتخابــات مجلس را هم اصــلاح کنیم، یعنی قانون 
انتخابات استانی باشد و معتقدم که این حرف درست 
است، زیرا در تمام دنیا وقتی موضوع شفافیت مطرح 
می شــود بحث احزاب مطرح اســت یعنی نماینده 
درگیر روزمرگی دســتگاه های اجرایی نیست. وقتی 
نماینده هم می خواهد طرح شفافیت آرا که یک طرح 
ملی اســت را به سرانجام برساند و هم از سوی دیگر 
باید روزانه آسفالت فلان روستا را به سرانجام برساند 
اشتباه است. حالا باید دید که در نهایت عمر مجلس 
یازدهم به دیدن قامت شفافیت باز خواهد شد یا این 
مجلس هم مانند مجلس دهم دستش از دامن شفافیت 
بــاز خواهد ماند و خاک می خورد؛ زمان همه چیز را 

مشخص می کند.

از قدیم گفته اند حکایت امروز و دیروز نیست؛ ضرب المثلی که این روزها بر تن یکی از طرح های مجلس نشسته، طرحی که البته حکایت دیروز و 
امروز نیست و فعلا خاک می خورد.

سرویس سیاســی- معــاون 
اول رییس جمهور پیشــبرد ممعاون 
پارلمانی رئیس جمهور گفت: در سند 
تحول کشور از نظر نخبگان استفاده 
شــده و در اجرا نیز از افراد توانمند، 

متعهد و کارا استفاده خواهد شد.
سید محمد حسینی در نشست 
با جامعه دانشگاهی لرستان و کانون 
دانشگاهیان ایران اسلامی با بیان اینکه  
برای توسعه کشور  بایستی از فکر و 
نظر  دانشــگاهیان و نخبگان استفاده 
شــود اظهار کرد : رئیــس جمهور 
عقیده دارد دانشــگاه بــه عنوان اتاق 
فکر می تواند در تحول و پیشــرفت 
کشور با استفاده از ظرفیت توانمندی 

دانشگاهیان تاثیر گذار باشد که بایستی 
هــم از فکر و هم از ایده و هم در اجرا 

از آنها استفاده کرد .
معاون پارلمانی رئیس جمهور بر 
ضروت پرداختن به مباحث فرهنگی 
و دانشگاهی تاکید و  گفت: نباید مردم 
مایوس شوند چرا که اکنون در جامعه 
امید ایجاد شده است  و باید با خدمت 
صادقانه به مردم باید در کشور تحول 

ایجاد کرد .
وی  با اشاره به اینکه اکنون دولت 
گوش شنوا دارد  تصریح کرد: رئیس 
جمهور در جلســاتی کــه  با مجامع 
استانی نمایندگان مجلس برگزار می 
شــود  همه نظرات را می شنوند و در 

تصمیم گیری ها استفاده می کند .
حسینی اظهار در ادامه به افرادی 
که هشت ســال ضعف و ایرادات را 
توجیه می کردند اشاره کرد و افزود: 

اکنــون این افراد به فکر معیشــت و 
مشکلات اقتصادی افتاده اند بنابراین 
نباید در زمین آنها بازی کرد و اقدامات 
لازم بــرای تقویت اطلاع رســانی 

صورت بگیرد.
معاون پارلمانی رئیس جمهور 
بیان کرد:  همه قوا اینک برای خدمت 
به مردم در میدان  هستند و نباید بهانه 
ای برای کم کاری باشد و همه فعالان 
سیاسی دلسوز و متعهد باید در صحنه 

باشند.
وی افــزود: بعد ازتقدیم لایحه 
بودجه ۱۴۰۱ اظهاراتی عنوان شــد 
که اعتبارات نهاد ریاست جمهوری 
افزایش یافته است در حالیکه برخی 
از ردیــف های اعتباری کاهش یافته 
و ردیف حوزه های ذیل نهاد تجمیع 

شده است.
وی بــا گلایــه از اینکه گاهی 

سرمایه گذار در پیچ و خم مجوزهای 
اداری خســته و پشــیمان می شود 
اظهار داشــت: قانون تسهیل صدور 
مجوزهای کسب و کار اجرایی شده 
و قرار است در هر استان ستادی برای 
جذب ســرمایه گذار تشکیل شود. 
معاون پارلمانی رئیس جمهور با تاکید 
بر اینکه باید واقعیت ها را درســت 
بیان کنیم ادامه داد: در مورد ســرمایه 
هــای اجتماعی باید امیدواری ایجاد 
کــرد که یکی از راه هــای آن اجرای 
درست طرح ها است که درصورت 
تحقــق این مهم، نیــازی به اغراق و 
مبالغه نداریم. حســینی ادامه داد: در 
صورتی که خدمت به مردم صادقانه، 
درســت و به موقع انجام شود هرچه 
دشمنان و رسانه های معاند تبلیغات و 
خبرپراکنی کنند مردم با آنها همراهی 

نخواهند کرد.

معاون پارلمانی رئیس جمهور:

گاهی سرمایه گذار در پیچ و خم مجوزهای اداری خسته و 
پشیمان می شود

در روزهای گذشته اظهارات سیدکاظم موسوی )نایب رئیس اول کمیسیون 
اقتصادی مجلس یازدهم( به ممنوعیت ورود آلات موسیقی چالش برانگیز شد. او 
گفته است: »اگر افرادی که به دنبال آلات موسیقی یا امیال شخصی خودشان هستند، 

کشورهای دیگر هستند می توانند از ایران بروند.«
این راهکار راهگشا واقعا جالب توجه است که هر از گاهی می شنویم و سریع 
می گویند: هر کس این می خواهد یا آن نمی خواهد از کشور برود! طنز تلخ ماجرا 
این است که دوستی می گفت: »عزیز جان ما می خواهیم برویم اما پولش را نداریم«

واقعا این نماینده مجلس با استناد به چه قانونی چنین موقعیتی را برای خود 
قائل شده که حکم می دهد هر کس آلات موسیقی می خواهد از ایران برود!

هر کســی که در جغرافیای کشور ایران به دنیا آمده باشد و شناسنامه برایش 
گرفته باشند ایرانی است، هیچ کسی برای این قضیه هیچ تلاشی نکرده است.

من وقتی به دنیا آمدم همان قدر حق انتخاب در ایرانی بودنم داشتم که آقای 
ســیدکاظم موسوی. هیچ کسی را ســراغ ندارم که قبل از به دنیا آمدنش خودش 
تصمیمی برای آن گرفته باشــد. حال چرا آقای موســوی خود را مالک تر از ما می 
داند واقعا نکته عجیبی اســت! چرا ایشــان فکر می کند او حق آب و گل دارد و ما 

نداریم را نمی فهمم؟!
جمله زیبایی هست که می گوید: »هر که را فهمیدم، بخشیدم« من بسیار تلاش 
کردم تا موسوی را بفهمم اما واقعا نشد. آخر چرا؟ با استناد به چی و چه باید کسی 

چون او چنین جمله غیر عقلانی بر زبان آورد و چنین حکمی صادر کند؟
چرا این نماینده مجلس - به افرادی چون من که به موسیقی و بالطبع ساز و 
آلات موسیقی علاقه داریم - دستور می دهد که از ایران برویم را هم واقعا با هیچ 
معیار و منطقی درک نمی کنم. آیا موســوی ســند مالکیتی دارند که تمام مساحت 
۱.۶۴۸ میلیون کیلومتر مربع این کشور به اسم ایشان است تا هر وقت دلش بخواهد 

ما را از آن بیرون بندازد؟ لطفا اسکرین شاتی از این سند را نشان دهد!
در بخش دیگری موســوی با تاکید بر این موضوع که صلاح نیســت آلات 
موســیقی به کشور وارد شود، گفته اســت: »بنده صلاح نمی دانم که این لوازم به 
کشور وارد شود. بنده و همکارانم به عنوان خادم مردم دغدغه شب و روز ما فقط 

معیشت مردم است.«
حال چند پرسش ساده و سطحی: آقای موسوی آیا صلاح می دانید که مردم 
درس موســیقی بخوانند یا خیر؟ آیا می دانید در این کشــور چه تعداد علاقمند به 
موسیقی و فعال در حوزه موسیقی وجود دارد؟ آیا همه این افراد به خارج از کشور 
بروند؟ نظر کارشناسی شما درباره اجرا سرود ملی جمهوری اسلامی ایران چیست 
که هر روز در سراســر پادگان ها و مراسم های رسمی کشور نواخته می شود؟ )آن 

هم با سازهایی که از خارج وارد شده (.
آیا صلاح می دانید که فیلم ها و سریال ها موسیقی داشته باشند یا بهتر است که 
آهنگسازان و نوازندگان به جای استفاده از آلات موسیقی با سوت ، فریاد، نعره و 

دست زدن برای این محصولات هم آهنگ بسازند؟
آیا فکر می کنید طبل های بزرگ و کوچک هیئت های عزادری ماه محرم در 

داخل کشور تولید می شود؟ آیا آنها هم باید همراه ما از کشور بروند یا بمانند؟
 آقای موســوی که در این حد دغدغه معیشــت مردم را داری، شما به عنوان 
نایب رئیس اول کمیسیون اقتصادی مجلس یازدهم به تورم بالای ۴۰ درصد هم فکر 
کرده اید؟ چه برنامه ای در این زمینه دارید؟ در مورد تامین مایحتاج روزانه زندگی 
مردم هم اهل صلاح هستید؟ می خواهید هر کس هم که از فشار ناشی از تورم در 

حال شکستن است، از ایران برود؟
آقای سیدکاظم موسوی، نایب رئیس اول کمیسیون اقتصادی مجلس یازدهم، 
صــلاح می دانید که غذا بخوریم، صلاح می دانید که هوای آلوده مازوتی را تنفس 
کنیم؟ صلاح می دانید که راه برویم؟ نگاه کنیم، بشنویم و ببینیم؟ یا خیر برای اینهام 

باید بریم خارج!
آقای موســوی دیگر چه صلاح می دانید یا نمی دانید؟ ســکوت را صلاح 

می دانید؟ تفکر چی؟ تعقل؟ و ...

ســرویس سیاســی- کارشناس 
سیاسی معتقد اســت که دولت اقداماتی 
را به صورت میدانی و ســتادی انجام داده 
است، اما هنوز این اقدامات در سفره مردم 

قابل لمس نیست.
حســین کنعانی مقدم کارشــناس 
مسائل سیاسی در پاسخ به سوالی درباره 
ارزیابی اقدامات دولت سیزدهم در ۱۰۰ 
روز گذشــته گفت: اقدامــات دولت را 
می توان در دو بخش سخت افزاری و نرم 
افزاری بررسی کرد. در بخش نرم افزاری 
عمدتاً در برنامه ریزی ها و زمینه ســازی ها برای اجرای برخی از شــعار هایی که 
مطرح بوده، مد نظر قرار گرفته و شــاید اثرگذاری این بخش از اقدامات چندان 

محسوس نباشد.
کنعانی مقدم معتقد است که در بخش سخت افزاری اقدامات دولت، لازم 
اســت زیرساخت های اقدامات و شعارهایی که دولت قبلا داده بود، انجام شود، 
مانند مسکن و اقدامات معیشتی مردم. البته دولت اقداماتی را به صورت میدانی 
و ستادی انجام داده است، اما هنوز این اقدامات در سفره مردم قابل لمس نیست. 
در بحث مهار تورم و قیمت ها مردم چشم انتظار کاهش هستند و البته در بودجه 
سال ۱۴۰۱ در بخشی از این موارد دیده شده که باید منتظر اجرا شدن بودجه سال 
۱۴۰۱ باشیم. سخنگوی دولت  معتقد است که دولت ارثی از قبل دریافت کرده 
اســت که اوضاع آن خوب نبوده و زمانی کشور را تحویل گرفت که شیب تورم 
به صورت تند درحال افزایشی بود، اما با تدابیری که ستاد اقتصادی دولت داشت 
همانند ممانعت از خلق پول و ... توانســت افرایش تورم را کنترل کند. مســائل 
اقتصادی کلان کشور یک شبه یا دو شبه قابل حل نیست و نیازمند زمان لازم است 
تا جراحی های لازم انجام شود تا ثبات به قیمت ها در بازار بازگردد و باید نتیجه آن 

را شش ماه یا یکسال آینده دید.
وی با اشــاره به سفر های استانی رئیس جمهور گفت: در سفر های استانی 
رئیس جمهور، اعضای دولت از نزدیک مشکلات مردم را می بینند و اینکه رئیس 
جمهور در بین مردم اســت خود اعتماد سازی برای افکار عمومی ایجاد می کند 
و مردم احســاس می کنند که دولت وارد میدان عمل شــده است؛ البته اگر در این 
سفر های استانی زمینه سازی های قبلی برای تامین اعتبارات و رفع موانع تولید انجام 
شده باشد، می تواند برای حل مشکلات اثرگذار باشد؛ اکنون نمی توان قضاوت کرد 

برای این که دولت توانسته در سفر های استانی موفق عمل کرده یا خیر.

آقای نماینده مجلس! 
ما رو دور ننداز ...

حسین کنعانی مقدم:

اقدامات دولت هنوز در سفره 
مردم قابل لمس نیست

طرح شفافیت آراء نمایندگان یکی از اولین طرح هایی بود که در مجلس یازدهم مطرح شد، اما 
کلیات آن در صحن علنی رد و به کمیسیون آئین نامه داخلی مجلس ارجاع شد تا پیشنهادات 
جدید نمایندگان هم در آن طرح گنجانده شود و طرحی پخته تر به صحن مجلس بازگردد.
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